
 

 

  

 

 

Torah from Around the World 

 

Wie een ander gunstig beoordeelt zal zelf gunstig beoordeeld worden. 

Talmoed, Sjabbat 127b 

 

Sjabbat 1 juli 2023/ 12 Tammoez 5783, Balak, Bemidbar/Numeri 22:2 - 25:9 

  Tanach blz. 314 - 321 

 

Haftara:  Micha 5:6 - 6:8 

  Tanach blz. 1189-1191 

  
 
Vertaler:  Eddy Robles 

 
Commentaar: Rabbijn Alexa Kress  is rabbijn van Beth Shir Shalom in Santa Monica, 
Californië. 
 
Oorspronkelijke Engelse tekst 

__________________________________________________ 
 

 

Weet voor wie je staat voordat je oordeelt 
 
Tijdens de pandemie had ik een ernstige zenuwinzinking en niemand wist het. Misschien 
leek ik een beetje afwezig of afstandelijk voor mijn dierbaren en collega's, maar de diepte 
van mijn treurige desoriëntatie bleef grotendeels verborgen voor de buitenwereld. 
Terug op stabielere grond realiseer ik me nu hoeveel de zich nog steeds ontvouwende 
ervaring in mij een toegang heeft geopend tot nieuwe kanalen van empathie en begrip. De 
uitdrukking: "Wees vriendelijk, want iedereen maakt iets door waar je niets vanaf weet", 
heeft me altijd bijgestaan, maar het trauma van de pandemie maakte mij op een diepgaande 
manier bewust van die les. 

https://reformjudaism.org/learning/torah-study/torah-commentary/know-whom-you-stand-you-judge


 

 
De dichter Rudy Francisco schrijft: 
 
Soms ben ik de puinhoop 
Soms ben ik de bezem– 
Op mijn moeilijkste dagen, 
Ik moet beide zijn. 
 
Covid-19 heeft mijn moeilijkste dagen met zich meegebracht, waardoor ik zowel puinhoop 
als bezem moest zijn. 
 
In sidra Balak lezen we het kluchtige verhaal van Bilam en zijn pratende ezel. Balak, de 
Moavitische koning, huurt de ziener Bilam in om de Jisraëlieten, die hij als een groeiende 
bedreiging beschouwt, te vervloeken. Terwijl Bilam op reis gaat, wordt God woedend en 
stuurt een engel om voor de ezel van de gezant te gaan staan. Hoewel Bilam de engel niet 
ziet, doet de ezel dat wel en zij zwenkt eromheen. Bilam slaat het dier omdat het reageert 
op iets dat hij niet kan zien. Het gebeurt weer, en de ezel wringt zich langs de muur, 
waardoor Bilams voet pijnlijk vast komt te zitten. Bilam slaat de ezel opnieuw. De derde keer 
dat de ezel de engel van God ziet, gaat ze liggen met Bilam op haar rug, waarna hij woedend 
wordt en haar opnieuw met een stok slaat. God komt uiteindelijk tussenbeide door de mond 
van de ezel te openen om zichzelf te verdedigen en vervolgens Bilams ogen te openen voor 
de aanwezigheid van de engel. Bilam zegt dan: "Ik heb een fout gemaakt omdat ik niet 
wist..." (Bemidbar) 22:34). 
 
Zo vaak vergissen we ons omdat we het niet weten. We oordelen en roddelen zelfs voordat 
we proberen vriendelijk of begripvol te reageren. De zonde van Bilam is niet zijn 
onvermogen om het onzichtbare te zien, maar om aan te nemen dat hij alles weet en 
gewelddadig te reageren. De middeleeuwse commentator Rasji voegt eraan toe dat de 
erkenning van een fout een schande was voor Bilam "omdat hij altijd pochte dat hij de wil 
van de Allerhoogste kende (24:16) en nu getuigde zijn eigen mond: 'Ik wist het niet'". 
(Midrasj Tanchuma, Balak 1)  
Wanneer we doen alsof we de innerlijke werking van anderen kennen, nemen we aan dat 
we de fijne kneepjes van Gods schepselen kennen, en stellen we onszelf op om te moeten 
bekennen: "Ik heb een fout gemaakt omdat ik het niet wist." 
In plaats daarvan moeten we ons eigen aandeel in elke situatie erkennen en de schade 
erkennen die kan worden toegebracht door ons op onwetendheid te beroepen na 
onzorgvuldig handelen. We hebben allemaal zowel de rol van Bilam als de rol van de ezel 
gespeeld. Net als Bilam zijn we allemaal schuldig aan het doen van iets schadelijks, omdat 
we de situatie of de gevolgen niet kenden of begrepen. We beoordelen op basis van 
perfecte Instagram-feeds in plaats van de inherente rommeligheid van het menselijk leven 
te erkennen. Andere keren zijn we als de ezel, hebben we te maken met iets dat niemand 
anders kan zien of begrijpen en krijgen we vaak een hard oordeel terug. Wanneer we echt 
begrijpen dat het leven altijd ingewikkelder is dan wat de meeste mensen publiekelijk 
projecteren, beginnen we de waarde en impact te erkennen van bedachtzaam en 
medelevend handelen in de aanzet van elke actie en interactie. 
 
Toen Prins Harry en Meghan Markle zich losmaakten van de koninklijke familie en hun pijn 
publiekelijk uitten, verbrijzelden ze het ongerepte beeld dat veel buitenstaanders van het 
koninklijke leven hadden. De publieke fixatie op de koninklijke familie heeft altijd aanleiding 



 

gegeven tot grootse veronderstellingen over hoe hun leven eruitziet door het prisma van 
eindeloze mediaberichten. Toch kan niemand van buitenaf de kwetsbaarheden begrijpen die 
we niet zien. We doen aannames over andere mensen wanneer we slechts een fractie van 
hun ervaringen kunnen zien en begrijpen. De persoonlijke stressfactoren en trauma's die we 
met ons meedragen, hebben een diepgaande invloed op ons, en we moeten allemaal leren 
onze neiging tot oordelen te vervangen door de neiging om mededogen te tonen. 
 
Rabbi Abraham Joshua Heschel reflecteert: “Toen ik jong was, bewonderde ik intelligente 
mensen; naarmate ik ouder word, bewonder ik vriendelijke mensen.” Ik bewonder nog 
steeds intelligente mensen, maar misschien heeft Heschel gelijk; het zijn de vriendelijke 
mensen wier voorbeeld we zouden moeten navolgen. 
 
 
 


